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Ionel BEJENARU 

INTERVIU 
LUAT BOTOŞĂNEANULUI  DE ORIGINE EUGEN G. N ECULAU 

Întrebare: - Sunteţi, stimate Eugen G. Necu1au, un vechi botoşănean. Să ne întoarcem, prin 
acest interviu, în Botoşanli Dvs. natali. Daţi-ne, pentru început, câteva repere autobiografice. 

Răspuns: - "Un vechi botoşănean" - afinna� Dvs. Recurg� la o formulă amabilă: sunt un foarte bătrân 
botoşănean; acesta este adevărul - căruia i-a hărăzit soarta ca, ajungând la o vârstă - să fiu, şi eu amabil cu mine -
... "respectabilă", să fi putut traversa atâtea momente din viaţa oraşului său şi să poată nota şi refine în memorie, 
aspectele caracteristice ale acestor momente. Mi-ar face plăcere să mai întâlnesc contemporani de-ai mei, dar, vai, 
Iămân foarte stingher în acest al aproapelui de 89 de ani al vi�i mele. M-am născut în Botoşani, la 1 3  ianuarie 
1 897, în casele Pisoschi de pe Bulevardul, atunci fără nume, al oraşului, vis-a-vis de grădina publică aşa numită 

"Vâmav", casă căreia i-a luat actualmente locul clădirea Miii� ei Municipiului. Părin�i mei au fost fostul magistrat 
şi mai apoi avocat şi scurt timp, primar al oraşului, George Neculau şi fosta profesoară de limba franceză şi prima 
directoare a Extematului Secundar de fete, Eugenia Neculau, născută Savinescu. Bunicii mei Savineşti au fost - el 
- unul dintre primii profesori ai Liceului ,,Laurian" şi în mai multe rânduri, directorul lui, un ctitor al acestuia; - ea 
institutoare şi directoare a Şcolii primare nr. 3 de fete. Mătuşa mea Olga Savinescu a fost profesoară de franceză şi 
directoare a Şcolii normale de fete ,,Despina Doamna". Doi unchi de ai mei, tot Savineşti, avoca� la Botoşani şi 
Buzău. O familie de jurişti şi profesori . 

Am fost elevul Şcoalei primare de băie� no. 4, aflătoare în vecinătatea bisericii Cuvioasa Paraschiva 
şi am avut ca dascăl pe Ieremia Adamiu, un apreciat institutor botoşănean, tatăl aviatorului Adrian Adamiu, 
decedat într-un accident de avia�e, cred prin 1 929 şi fost coleg de clasă cu fratele meu Ramiro. Între 1 908 şi 
1 9 1 6  am urmat cursurile Liceului "Laurian", pe care le-am absolvit în fiecare an, ca premiant de onoare al 
liceului. E nimerit poate să notez o amintire interesând trecutul ti.neretului Botoşanului. În anul 1 9 1 5  a luat 
fiinţă "Cercetăşia", din cohorta botoşăneană a căreia am făcut doi ani parte, sub comanda căpitanului 
Constantinescu, un ofiţer de elită şi inimos dublat de un muzician distins, autor al unui marş foarte reuşit, cîntat 
pretutindeni înaintea primului război mondial. Jurământul cohortei s-a desfăşurat cu mare fast prin Mai 1 9 1 5, în 
prezenţa principelui Carol, iniţiatorul şi comandantul superior pe ţară al cercetaşilor români. 

Studiile universitare le-am făcut la Facultatea juridică din Iaşi, al cărui licen�at, cu notări apreciabile, 
am devenit în iunie 1 9 1 9. M-am înscris imediat în Barou] avoca�lor din Botoşani, în care am rămas până in 
septembrie 1 929, când m-am stabilit la Bucureşti; deci zece ani în care am profesat intens, la început alături de 
părin� şi la urmă pe cont propriu. Am fost şi avocat al "Casei de Credit a Agricultorilor" din judeţul Botoşani. 
Între timp, concomitent, am suplinit în două rânduri, la Liceul ,,Laurian", catedra de limbă franceză, al cărui 

titular era eminentul profesor Ari ton Iacobeanu, în timpul unor îndelungate absenţe ale sale din Botoşani. 
După 1 929 am continuat cu pasiune şi asiduitate profesiunea mea, în Barou! bucureştean, până în 

1 948; am fost şeful contenciosului cunoscutei societă� de automobile "Leonida et Comp. ", consilier juridic în 
contenciosul Primăriei Capitalei, avocat al Uniunii Generale a Industriaşilor din România, în acelaşi timp 
dispunând şi de o clientelă personală, cuprinzând între alţii şi numeroşi concetăţeni botoşăneni, cărora le-am 
suspnut interesele în recursurile ce aveau la Înalta Curte de Cas�e. După 1 948, pus prin desfiinţarea Baroului 
Capitalei şi reconstituirea unui alt aşa - zis Colegiu, în imposibilitatea de a mai continua avocatura, nu m-am dat 
la o parte să prestez diferite alte munci străine de formaţia mea juridică, care să-mi permită asigurarea existenţei. 
Între aceştia, vreme îndelungată, pe cea de profesor particular de limbile franceză şi latină, până acum vre-o trei 
ani, când am considerat că e cazul să pun punct unei activită� lucrative propriu-zise. 

Fie-mi îngăduit ca, în cadrul acestei întrebări, să adaug că după 1 948, pasionat de cunoaşterea 
trecutului oraşului meu natal, am cercetat multă vreme la Biblioteca Academiei R.S.R, toată presa botoşăneană, 
începând din 1 876, extrăgând numeroase date culturale, politice, economice, mondene din perioadele 
respective, care mi-au îngăduit şi-mi îngăduie să alcătuiesc mai multe studii relative la aspecte şi momente din 
viaţa Botoşaniului. Am reconstituit apoi din diferite surse sigure şi cu preciziune, peste o sută de genealogii ale 
familiilor botoşănene din secolul şi cel prezent, şi am alcătuit mai multe studii complecte ale unora din aceste 
familii. Şi unele şi altele urmează să intre, mai aproape sau mai târziu, în posesia Arhivelor Statului din 
Botoşani care s-au declarat de acord să le păstreze în colec�a lor de documente. 

Î : - Aţi părăsit lumea Botoşanilor cu 56 de ani în urmă. Până atunci, până în 1929, aţi fost al ei. 
Aţi trudit pentru ea. Ca publicist, ca om de cultură, ca om de bine. Daţi curs amintirii. 
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R: - Da, în toţi cei 32 de ani cât am trăit în Botoşani, am aparţinut cu tot sufletul şi cu tot elanul lumei 
Botoşaniului şi m-am străduit să fiu sub aspectele diferite ce mi s-au prezentat, un cetăţean vrednic de această 
apartenenţă. Paralel cu activitatea mea profesională, am avut mai întâi una publică foarte întinsă, care mi-a oferit 
putinţa să fiu de folos - cred eu - oraşului şi judeţului meu, să "trudesc" pentru lumea Botoşaniului aşa cum 
spuneţi în întrebarea dumneavoastră. Între decembrie 1 922 şi ianuarie 1 926 am fost unul din cei doi ajutori de 
primari ai oraşului, sub primariatul de bună aducere aminte al avocatului D.D. Hangan; şi cred nimerit să 
reamintesc celor din acea vreme care vor mai fi supravieţuind şi să arăt celor de astăzi că administraţia 
comunală în această perioadă nu a stat cu" mâinile în sân". Şi să notez doar câteva din realizările care au 
contribuit la progresul oraşului în acel timp. 

Pretiosul abator ce funcţiona pe atunci pe un deal din apropierea ieşirii din oraş, spre Suliţa, era de 
fapt o baracă rudimentară, de lemn, lipsită de orice instalaţie adecvată, igienică şi miloasă pentru animale 
sacrificate. Un nou abator, prin 1 924-25, s-a construit la ieşirea din oraş, de la capătul străzii Sf. Neculai, clădire 
corespunzănd scopului pentru care funcţiona, cu toate instalaţiile necesare. De către administraţia noastră 
comunală s-a realizat construirea a două noi localuri de şcoală primară: unul, al Şcoalei nr. 4 de băieţi de pe 
strada numită atuncea a Primăriei, ridicată prin stăruinţa de a se executa legatul testamentar lăsat în acest scop 
de defunctul Dr. Şerban Enacovici, rămas ani în delăsare, Ia care s-a adăugat o imporatantă contribuţie a 
Primăriei spre a se face faţă costului lucrării .  Altul: localul Şcoalei nr. 5 de băieţi construit din fondurile 
comunale, pe strada Ştefan cel Mare. 

Voi mai reaminti că piaţa din faţa Primăriei şi a Teatrului ,,Eminescu
" care de fapt era un simplu teren 

viran, a fost estetic transformată prin aranjarea unor rondouri cu flori variate, înconjurate de scurte gărduţe metalice. 
Nu mai puţin, tot administraţia noastră comunală a decis strămutarea bustului lui Eminescu, ridicat cu mult înainte 
de studenţimea română, din faţa Şcoalei "Marchian

"
, plasament cu totul nepotrivit pentru aşa ceva şi rămas mereu 

fără îngrijire, în grădina publică unde i s-a rezervat un loc de cinste, în mijlocul unui strat imens de flori din faţa 
lacului, loc unde cred că se află şi astăzi. În sfărşit că ei şi în primul loc primarului Hangan, îi revine meritul de a fi 
iniţiat alcătuirea unei monografii a Botoşaniului şi realizarea apariţiei ei, operă destul de reuşită a scriitorului 
moldovean Artur Gorovei. În atribuţiunile mele speciale, de foarte tânăr ajutor de primar, intra supravegherea aşa 
zisului serviciu exterior: al Gospodăriei Comunale, situată la bariera Suliţei, a halelor de carne şi peşte şi celor două 
pieţe alimentare pe atunci existente, acea din jurul Halelor şi alta din aşa numitul "Târg al vitelor", controlul 
pităriilor şi recondiţionarea Grădinii Publice Eminescu. 

Spun recondiţionarea, fiindcă în timpul războiului, grădina rămăsese în părăsire; lacul era complect 
secat, constituind doar o suprafaţă de pământ uscat pe care îl năpădiseră buruienile, podurile stricate şi 
nefolosibile iar serele din fundul grădinii complect scoase din uz, ca şi popicăria. A constituit pentru mine o 
plăcere şi o adevărată ambiţie să iau, pot spune, totul de la început şi să readuc grădina la prezentarea ei 
civilizată şi estetică. Cu destule sforţări am reuşit să fac să reapară lacul şi să reînceapă canotajul pe el; am 
reconstituit şi amenajat sera, reparat podurile şi cele trei chioşcuri, retăcut terenul de tenis şi amenajat straturi de 
flori, ca în vremurile bune. Îmi îndeplinesc o pioasă datorie să pomenesc cu această ocazie numele unui modest 
dar activ prieten al grădinii care suferea amarnic de degradarea ei: bătrânul grădinar şef Franz Kolias, care a 
contribuit prin muncă, stăruinţa, priceperea şi dragostea lui de flori şi fiumos Ia desăvârşirea operei ce am 
urmărit împreună. În iulie 1 927 am fost ales deputat de Botoşani, demnitate pe care am deţinut-o până la finele 
lui octombrie 1 928, la plecarea guvernului liberal, când Parlamentul a fost dizolvat şi mandatul meu a luat 
sfârşit. 

Am participat cu regularitate la şedinţele Camerei în toate sesiunile cât a durat acest mandat şi n-am 
stat cu gura închisă. Am tăcut mai multe comunicări, ridicând probleme interesând Botoşaniul, dintre care: 
aceea a necesităţi continuării şcoalelor normale a căror ridicare fusese întreruptă; acea a necesităţii de reclădi re a 
casei lui Eminescu de la Ipoteşti, dărâmată rară milă de proprietarul moşiei; acea prin care ceream reînfiinţarea 
unei curse poştale şi a serviciului telegrafic de noapte, suspendat la Poşta din Botoşani. Şi în fine aceea prin care 
semnalam necesitatea înfiinţării unei halte la Dumbrăveni pe traseul de cale ferată dintre Vereşti şi Bucecea, 
dorită de satele din regiune. Am avut satisfacţia ca aceasta din urmă comunicare să-şi găsească de îndată efectul, 
căci ministrul de Comunicaţii Dimitriu nu numai că s-a declarat de acord, dar a dispus imediata înfiinţare a 
haitei, care funcţionează şi astăzi, însă mutată din dreptul Dumbrăvenilor la Bursuceni. În sf"arşit în şedinţa 
Camerei de la 26 martie 1 928 am luat cuvântul Ia discutarea legii privitoare la "Ocrotirea muncii femeilor şi 
copiilor şi duratei de opt ore a muncii", prezentată de Guvern prin ministrul Muncii, tăcând o pledoarie 
susţinută şi pe larg argumentată în favoarea admiterei legii, care întâmpina oareşicare opoziţie în sânul Adunării 

Spre a mă conforma dorinţei cetăţenilor din Târgui Ştetăneşti, pe atunci comună rurală - cu 
asentimentul ministrului de Interne I.G. Duca, am redactat şi propus o lege din iniţiativă parlamentară pentru 
transformarea Ştetăneştilor în comună urbană, lege adoptată de Cameră şi în urmă de Senat. Şi aşa Ştetăneştii au 
devenit oraş. În ultima sesiune a Adunării deputaţilor, am fost ales secretar al ei. Să dau acuma curs amintirile mele 

289 



www.muzeubt.ro / www.cimec.ro

în legătură cu activitatea publicistică scriitorească ce am avut Am început această activitate încă de la absolvirea 
liceului, în vara anului 1 9 1 6, când mi s-a publicat sub pseudonimul GEO STORO, în ziarul artistico-literar din 
capitală Rampa, mai multe ,,Însemnări de vacanţă", scrise la Mânăstirea Văratec, unde îmi petreceam luna de 
odihnă, cu familia mea. 

Atras de genul revuistic, devenit la modă înaintea Primului război mondial, am scris în 1 9 1 8, în 
colaborare cu fratele meu Ramiro, revista teatrală într-un act şi prolog 

"
De ce nu are ursul coadă?", reprezentată 

la 1 O martie 1 9 1 8, la Teatrul ,,Eminescu", în cadrul unui festival organizat de echipa artistică a Şcoalei militare 
de Infanterie, ce-şi avea atunci sediul în Botoşani, în beneficiul orfanilor de război. Marele nostru comic Tanase, 
refugiat la Iaşi, mi-a acordat atenţia de a veni la Botoşani şi a se plasa în mod cu totul gratuit în fruntea 
ansamblului care a jucat revista, alături de Mişu Fotino, care îşi făcea stagiul militar în cadrul acestei şcoale şi 
care era să devină în timpul din urmă, artist al poporului - şi de alţi câţiva actori, elevi şi ei ai şcoalei dintre care 
menţionez pe Talianu, devenit şi el ulterior un talentat actor al nostru. 

Iar în 1 9 1 9, împreună cu, pe cât de talentatul,  pe atât de nenorocitul poet botoşănean Artur Enăşescu, 
cu care eram bun prieten, am scris revista ,,Flirt" în două acte şi un prolog, reprezentată cu mare succes la 1 O şi 
1 1  mai 1 9 1 9, la teatrul 

"
Eminescu", în care toate rolurile au fost deţinute de persoane din societatea botoşăneană 

de atunci. În fruntea acestora se găsea Lischen Băicoianu, posesoarea unei admirabile voci şi a unei superioare 
culturi muzicale, refugiată în toată perioada războiului la Botoşani - avocatul Mihail Ţupa, cu o voce dulce de 
tenor - avocatul D.D. Ionescu, ambii  tineri pe atunci, fratele meu Rarniro şi eu însu-mi. Coca St. Georges şi 
Bob Greceanu au executat câteva reuşite dansuri moderne. Beneficiile reprezentanţilor au fost destinate 
orfanilor de război şi reclădirii Liceului ,,Laurian". Începând cu anul 1 9 1 8  şi în 1 9 1 9, am avut o intensă 
activitate ziaristică, scriind articole politice la ziarele Botoşanii şi apoi Libertatea, iar la finele anului 1 922 am 
primit însărcinarea să iniţiez apariţia ziarului Sămănătorul Botoşani/ar şi să mă ocup de regulata şi îngrijita lui 
redactare, ceea ce am făcut până la 1 929, când am părăsit Botoşaniul şi ziarul şi-a încetat apariţia. Îl redactam 
aproape în întregime, scriind în primul rând articole politice şi informative. 

Mi-a plăcut întotdeauna să scriu şi am regretat că, prea acaparat la Bucureşti de viaţa mea 
profesională, n-am putut să mă ocup, decât rareori, şi de ziaristică. În schimb am lunecat pe linia literaturii şi 
fiind un admirator pasionat al plaiurilor nemţene, ca unul ce-mi petreceam regulat vacanţele de vară la 
Mânăstirea Văratec, am prins a schiţa multe descrieri ale acestora, începând cu amănunte asupra Ceahlău lui pe 
care îl urcam adesea cu pasiune. Când în vremea din urmă, cariera mea profesională a luat sfârşit şi dispuneam 
de mai mult timp l iber, m-am apucat a revedea aceste schiţe, a le complecta, a le închega definitiv, reuşind astfel 
să alcătuiesc un volum de 230 de pagini, intitulat Suişuri şi pâraie, pe care îl posed dactilografiat în 4 
exemplare, al cincilea intrând în colecţia Muzeului Mînăstirii Văratec. E o scriere în genul acelora ale lui 
Calistrat Hogaş. Dar constat că m-am ocupat poate prea mult de genurile de activităţi ce am avut în viaţă şi vă 
cer iertare. Aşa este când te laşi antrenat de amintiri. 

Î: - Monumentul "Compania Maior Grigore lgnat în atac", opera arhitectului Horia Miclescu, 
rămâne un simbol al eroismului botoşănenilor în epopeea intregirii ţării ( 1916-191 8). Eraţi tânăr atunci, 
tocmai absolviserăţi liceul "A.T. Laurian", când incepuse războiul. Liceul a devenit spital. 
Dumneavoastră, intr-un fel, aţi rămas aici, aţi activat in "Crucea roşie". Încercaţi o reconstituire a 
momentului. 

R.: - Vă interesează amănunte în legătură cu prezenţa mea în 
"

Crucea roşie" şi cu monumentul 
eroilor botoşăneni. Mi le amintesc bine şi vi le redau. 

Când a început războiul, la 1 5  august 1 9 1 6, a luat fiinţă de îndată aşa numitul "Comitet regional", 
funcţionând pe lângă Prefectura de judeţ sub preşedenţia prefecţolor: mai întâi Doctor Goilav şi apoi Ramiro 
Savinescu, comitet care a procedat de îndată la întemeierea de spitale de răniţi, conduse de persoane din 

"
Crucea 

Roşie". Bărbaţi, administratori de spital, femei, surori de caritate sau cu grijă de alimentarea răniţilor. Dintre 
primele spitale ce au început imediat a funcţiona, mai principale erau acele cu numărul 280 din localul Liceului 

"
Laurian" - cel mai mare - , de la spitalul de copii "Filantropia", dela Institutul 

"
Sofian" de pe strada Vânătorilor, 

de la Clubul comercial şi altele; în afară bineni'nţeles de Spitalul Sf. Spiridon şi de cel militar, rămase sub 
conducerea personalului existent. Am crezut de datoria mea să mă fac fară întârziere de folos muncii de ajutorare a 
răniţilor şi mi-am oferit serviciile Comitetului Regional, a cărui activitate propriu zisă era condusă de Maiorul în 
retragere V. Ioaniţiu. Era mult de lucru, dat fiind mai ales că totul trebuia atunci luat de la început, pus la punct şi 
îndrumat cu perseverenţă şi cu spirit de organizare. 

Şi am activat aici până la 1 decembrie când, după ce fusesem recrutat, am fost trimis la Iaşi, la Şcoala 
pregătitoare de ofiţeri de artilerie. Din nefericire n-am putut însă să o urmez decât prea puţin căci Iaşul era bântuit 
de tifos exantematic, febră recurentă şi hepatită infecţioasă. Aceste două boli din urmă m-au cuprins şi pe mine şi 
medicul şcoalei, în lipsa putinţei de o îngrijire organizată a elevilor, mi-a dat amânarea. Şi după o suferinţă 
extenuantă de câteva săptămâni la gazda mea din Iaşi (Infirmerie la şcoală nu exista), am fost adus de părinţi, de la 
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Iaşi la Botoşani, cu multă greutate, căci călătoria cu trenul între aceste oraşe dura câteva zile, cu multe întreruperi şi 
greută� (serviciul militar l-am tăcut totuşi în 1 920-21 ). Am avut norocul ca după un timp să mă restabilesc şi de 
îndată ce forţele mi-au îngăduit, mi-am oferit de astă dată serviciile spitalului de la ,,Laurian", unde am devenit 
secretarul acestuia, în cadrul administra�ei asigurate de Nicu Ciolac. Îmi amintesc că la începutul func�onării 
spitalului, medicul său fusese Doctoriţa Elena Ispir Botescu, so�a arhitectului Primăriei, care deşi nu era chirurgă 
de specialitate, îşi dădea toate silinţele să facă faţă îngrijirei de tot felul a puzderiei de răni� ce nu întârzia a popula 
spitaluL Când am început munca aici, seviciul medical - chirurgical era cu multă competenţă asigurat însă de o 
strălucită echipă de medici francezi alcătuită din Dr. Paul Bonnet, Simion de Nabias şi Louis Bonnet, care era 
secondată de un devotat mănunchi de surori de caritate, din care multe refugiate din Bucureşti. Ar fi prea lung de 
redat atâtea amintiri şi scene bune şi triste, din timpul prezenţei mele la spital. 

La începutul verii 1 9 1 7, spitalul a fost vizitat de Regina Maria cu principesele Elisabeta şi Mari oara, 
în trecere prin Botoşani care au vizitat toate sălile de răniţi, mângâindu-i şi împărţindu-le bonboane, ciocolată, 
�gări şi c� de citit. Şi fiindcă vă referi� şi la monumentul eroilor pe care Dvs. îl numiţi 

"
Compania Maior 

Grigore Ignat în atac", vă arăt că ini�erea lui a ap�nut, cred prin 1 923- 1 924, unui comitet constituit din 
cetăţeni de vază ai oraşului, prezidat de Ramiro Săvinescu, ajutat cu perseverenţă şi tragere de inimă de 
prefectul de atunci D. Vizanti. Eu am îndeplinit sarcina de secretar al Comitetului, secondându-1 în toate 
problemele în legătură cu ridicarea lui. Şi în primul rând era de sigur aceea a adunării fondurilor necesare 
acesteia. S-au lansat liste de subscripţie, în fruntea cărora au fost Prefectura, Primăria, Institu�i financiare, 
economice etc. şi nenumăra� cetăţeni botoşăneni. S-a bătut o medalie cu efigia probabil a viitorului monument, 
care se vindea cu 5 lei şi care a constituit poate principala sursă de adunare a fondurilor; s-au organizat 
festivaluri şi serbări publice, ale căror încasări aveau acelaşi scop. Şi aşa s-a realizat suma necesară, al cărui 
cuantum regret că nu mi-I mai amintesc. 

Comitetul a încredinţat executarea monumentului sculptorului de origină botoşăneană Horia 
Miclescu, căruia i-a indicat ca tema monumentului să reprezinte asaltul glorios al Companiei de Mitraliere din 
Reg. 37 Infanterie, comandată de căpitanul (Maior postmortem) Grigore lgnat, care a murit eroic, în timpul unui 
asalt, cu mitraliera în braţe: indicaţie de care s-a achitat cu succes Miclescu, prezentând în mod sugestiv acest 
moment înălţător din cursul războiului. Când sculptorul a terminat macheta, a prezentat-o la Bucureşti, unui 
ansamblu apreciator compus din doi sculptori cu reputa�e din capitală, ale căror nume îmi scapă şi arhitectul de 
renume Paul Smărăndescu, complectat cu profesorul T. Crudu şi subsemnatul ca delega� ai Comitetului, 
Comisie care a examinat-o cu competenţă, fără să aibă mari recomandări de făcut. După turnarea 
monumentului, el a fost adus la Botoşani şi aşezat în aşa numita Piaţă Carol, unde se află şi astăzi. Era proiectată 
o fastuoasă solemnitate de dezvăluire, în prezenţa Reginei Maria, dar nu mai ştiu ce împrejurare a împiedicat-o. 
Şi astfel vălul ce acoperea statuia s-a lăsat în jos fără nici o festivitate. 

Î: - Aţi fost după Primul război mondial un animator al vieţii culturale botoşănene. Nu-i lipsesc 
tradiţiile teatrale. L-aţi cunoscut aicia pe Costache Notara, aţi dialogat cu Agatha Bîrsescu ... ştiu acestea 
din presa vremei. Se reînoadă firul amintirii? 

R: - Da, am avut plăcutul şi neuitatul prilej să iau contact cu cei doi gigan� ai teatrului românesc de ieri: 
întâi cu Agatha Bîrsescu şi apoi cu C. Nottara. Eram ajutor de primar când s-a prezentat şi la Botoşani piesa ,,Phedra" 
de Racine, cu care Agatha Bîrsescu făcea turneul său de retragere din viaţa teatrală, în principalele oraşe ale ţării. Deşi 
sexagenară, marea noastră tragediană îşi păstra încă o formă admirabilă şi deşi de sigur cam în vârstă pentru un rol 
tineresc, ea ne fermeca mai ales cu dicţiunea sa inegalabilă Îmi amintesc că rolul masculin principal îl interpreta N. 
Bă.ltăţeanu, în plină ascensiune actoricească, dispărut însă prea timpuriu din pleiada de mari actori ai ţării. După 
reprezentaţie am oferit trupei o masă la restaurantul Luther, în timpul căreia m-am întreţinut prelung cu Agatha 
Bîrsescu, care îşi amintea de reprezenta�ile date la Botoşani în tinereţea ei. Tot pe când îmi îndeplineam funcţia de mai 
sus, mi s-a prezentat ocazia să mă apropii de decanul scenei române C. Nottara. 

Îşi sărbătorea 50 de ani de carieră artistică şi el, în cadrul unui turneu cu una din piesele sale 
preferate: ,,Apus de soare" de Barbu Dela vrancea. Binecunoscutul impresar al turneului Lică Teodorescu, mi s
a prezentat la Primărie, cu câteva zile înainte de reprezenta�e şi mi-a sugerat ideea de a organiza un cadru festiv 
în care să se destăşoare şi care să constituie o omagiere a oraşului nostru pentru marele Nottara, sugestie la care 
m-am conformat. Şi aşa în sara reprezenta� ei, la teatrul 

"
Eminescu", în pauza după actul doi s-a ridicat cortina 

cu întreaga trupă pe scenă; eu, în numele cetăţenilor oraşului, care umpleau sala la refuz, am rostit o cuvântare 
călduroasă şi am încredinţat maestrului un pergament pe care era înscris omagiul botoşănenilor. l-am oferit şi un 
buchet frumos de flori, intitulându-1 

"
Simbolul tinereţii fără bătrâneţe a artei sale". Un cor al elevilor liceului, de 

la galerie, a cântat tradi�onala urare ,,Mulţi ani trăiască", după care Nottara, emoţionat, a răspuns mulţumind 
pentru participarea la sărbătorirea sa a cetăţenilor unui oraş pe care - ne spunea el, îl vizitase adesea ori în cursul 
carierei sale, amintind u-şi de reprezentaţiile din trecut de la aşa-numitul Teatru 

"
Cristea". 
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Î: - În 1 933, conform unui bun obicei, botoşănenii sărbătoreau împlinirea a 30 de ani de teatru 
a lui Tony Bulandra. Eraţi plecat din Botoşani, dar poate aţi reţinut de cine s-a iniţiat şi împrejurările în 
care s-a aJcătuit "Albumul omagia)" dedicat acestuia pe care l-aţi încredinţat M uzeului Judeţean 
Botoşani. 

R: - Sânt poate cel mai indicat să dau răspunsul Ia această întrebare, căci, această in*ativă a fost a 
iubitului meu frate defunct Ramiro Neculau, avocat, aflător în 1 933 încă în Botoşani (stabilit, nu mult după 
aceasta şi el în Bucureşti). Ţin să arăt că încă ca student la Bucureşti, el a tăcut concomitent cu studiile juridice 
şi o carieră ziaristică activă şi interesantă, fiind timp de 5 ani, între 1 9 1 9  şi 1 924 - secretar de redacţie şi critic 
teatral la ziarul Epoca. Era coleg de redacţie şi prieten nedespărţit cu alţi doi, tineri pe atunci, binecunoscuţi mai 
târziu: Mircea Ştefănescu, talentatul autor a numeroase piese de teatru şi Eugen Titeanu, alt intelectual de 
calitate şi activist politic mai în urmă. În memoriile sale nu de mult apărute, Mircea Ştefănescu vorbeşte elogios 
şi emoţionant cu colegul de la Epoca, Myrel Neculau. Revenit la Botoşani şi îmbrăţişând cariera de avocat, 
fratele meu a continuat cu pasiune şi pe aceea de ziarist, tăcând să apară aproape 1 O ani, ca fondator şi elirector, 
ziaruJ săptămânal independent Informatorul, care a avut multă priză în Botoşani. în această calitate el a fost ales 
preşedinte al Asociaţiei Ziariştilor Botoşăneni, şi în această din urmă calitate a iniţiat alcătuirea unui album 
omagia! ce avea să fie oferit maestrului Tony Bulandra, cu prilejul sărbătoririi la Botoşani a 30 de ani de 
strălucită carieră teatrală. Prin stăruinţa lui Ramiro Neculau, omagiul înscris în acel album a obţinut semnătura a 
multe sute de cetăţeni botoşăneni elin acel an, aşa cum desigur aţi luat cunoştinţă, de toate profesiunile şi din 
toate categoriile sociale ale oraşului. Nu cunosc însă cauza pentru care totuşi albumul riu a intrat în posesia 
celuia care îi era destinat, ci a rămas în păstrarea fratelui meu, în biblioteca căruia l-am găsit în 1 949 când el a 
încetat prematur elin viaţă. L-am păstrat şi eu cu sfinţenie până acum, când am crezut foarte nimerit ca el să intre 
în posesia Colecţiei muzeului de Istorie judeţean din Botoşani, constituind un adevărat document al timpului 
respectiv. Şi sunt foarte mulţumit de acordul conducerii Muzeului de a-1 primi şi a-1 înregistra între piesele sale 
muzeistice. 

Î: - Actul Dvs. generos de restituire a albumului omagia) dedicat lui Tony Bulandra de 
botoşănen� merită toată răsplata, mulţumirile noastre. Statutul de botoşănean, fie şi cu de mult trecuta 
jumătate de veac de când v-aţi stabilit la Bucureşti, se confirmă. Sânt convins, fenomenul cultural de azi, 
progresul in toate domeniile al Botoşanilor nu vă e străin. Aşa este? 

R: - Aşa este: deşi vieţuiesc ca elistanţă, destuJ de departe de Botoşani, mă silesc să rămân aproape de 
el sufleteşte, să-mi ţin la curent cu tot ce se întâmplă acolo şi urmămăresc cu satisfacţie tot ce se petrece în 
oraşul întotdeauna "al meu", tot progresul care colorează starea şi viaţa actuală a lui. Mă refer în primul rând la 
mişcarea culturală ce animează viaţa Botoşani ului: la existenţa şi funcţionarea exemplară a Muzeului de Istorie 
Judeţean, cu strădaniile bine cunoscute şi apreciate ale celor ce se devotează pentru el, la desele, interesantele şi 
variatele simpozioane ce el organizează şi ani mează. Iau, pe cât putinţă cunoştinţă, în primul rând prin 
televiziune şi ziare, de felul cum activează "Cântarea României" cu manifestări le ei cultural-artistice. Cunosc şi 
existenţa şi persistenţa într-o activitate continuă şi plină de succes a Orchestrei simfonice botoşănene, ale cărei 
succese depăşesc adesea graniţele oraşului. 

Şi, ca să fac o apropiere a acestora cu mai modesta, dar totuşi existenta mişcare cultural - artistică din 
�trecut, este cazul să amintesc că la începutul secolului nostru exista la Botoşani, ,,Ateneul Român", care, în fiecare an 
prezenta o serie de conferinţe interesante, susţinute de mul� dintre intelectualii oraşului. Posed întâmplător un prospect 
al acestui Ateneu care făcea cunoscut programul anului respectiv, cu conferinţe susţinute, printre alţii, de magistratul 
Corneliu Botez, ajuns mai tâ!ziu procuror general la Înalta Curte de �e, av�i George Neculau şi Constantin 
Mighiu, preotul Pavelescu şi al�. RegretabiJ însă a fost faptul că durata Ateneului nu s-a perpetuat şi activitatea lui a 
încetat după câ�va ani. Să nu uit apoi că Societatea muzicală ,,Armonia" exista şi se manifesta cu perseverenţă încă de 
pe la sfărşitul secolului trecut şi a continuat până în preajma primului război monelial. 

Prin 1 92 1 - 1 922, avocatul muzician C.P. Nicolescu a încercat a repune pe roate ansamblul ei muzical, 
din care am făcut parte şi eu ca pianist; au avut loc câteva produc�i, dar elin păcate societatea n-a avut o durată 
mai lungă decât cea a razelor. Urmăresc şi mă bucur de saltul gigantic pe care 1-a luat Botoşaniul din punct de 
vedere economic. El era pe vremea mea, oraşul numeroşilor mari agricultori şi a cîtorva pricepuţi morari, care, 
prin activitatea lor productivă, plasau judeţul în fruntea judeţelor agricole ale ţării şi legau de oraş renumele . . .  
,,Făinei 000 de Botoşani". Şi fac o eliversiune, dacă vreţi hazlie dar totuşi elocventă. Îmi amintesc că în copilăria 
mea, făceau unii numărătoarea "milionarilor botoşăneni"şi ei depăşeau suta! Nu mă îndoiesc că Botoşaniul şi-a 
păstrat şi acum reputaţia de centru agricol al Moldovei şi că şesurile de pe malurile Siretului, Jijiei şi Prutului 
dau recolte mănoase vrednice de asemenea reputaţie. 

Botoşaniul de astăzi însă a devenit, ceea ce nu era altă dată, o cetate economică care nu se lasă mai 
prejos de importantele centre similare din ţară, care au schimbat şi din acest punct de vedere aspectul general al 
ţării. Nu e desigur cazul să mă opresc asupra avântului luat de Botoşani şi sub acest punct de vedere, desigur 
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bine cunoscut de contemporani. Ci doar să-mi arăt satisfac�a pentru înfloritoarea pozi�e ce şi-a cucerit în 
economia ţării. Ştiu şi că Botoşaniul posedă astăzi un nou şi mare spital, modem şi bine înzestrat în care, 
desigur, medici eminenţi se silesc să vindece suferinţele concetăţinilor lor. Şi fiindcă întrebarea se referă la 
progresul Botoşaniului în toate domeniile voi mai stărui şi asupra celui edilitar. 

Cît am trăit în Botoşani, acesta era denumit "oraşul grădinilor
"

; aceasta fiindcă, cu osebire toate casele 
aşa-zise "boiereşti" de pe străzile principale, erau înconjurate de adevărate parcuri întinse, cu copaci stufoşi şi de 
specii alese şi cu flori multe, parcuri estetic alcătuite şi bine îngrijite. Vegeta�a bogată din toate colţurile oraşului 
determina nu mai pu� un aer curat şi sănătos, drept care mi-amintesc că reputatul medic bucureştean de boli 
pulmonare, profesor doctor Buicliu - ce nu era strein de Botoşani - recomanda clien�lor săi debilita�, cu mijloace 
materiale mai reduse ... o convalescenţă la Botoşani. Încă din 1 976, când am vizitat pentru ultima oară Botoşaniul, 
am constatat că aspectul oraşului s-a schimbat mult. Aşişderea ini�ativelor edilitare din capitală şi din marile centre 
ale ţării şi Ia Botoşani s-au înălţat zeci şi zeci de blocuri, desigur regulat orânduite prin toate unghiurile oraşului, 
reuşite din punct de vedere estetic, luând locul a multor case mai sărăcăcioase şi poate mai pu� higienice, 
constituindu-se astfel numeroase noi cartiere edilitare şi la centru şi la periferie. 

Botoşaniul de altă dată era frumos prin multele sale aşezări gospodăreşti îngriji te şi prin grădinile ce-I 
înconjurau. Botoşaniul de astăzi este frumos prin noul aspect ce şi-a căpătat şi care prezintă mai ales un alt mare 
avantaj . El oferă popula�ei sale, întreite celei din vremea mea, locuinţe suficiente, moderne, higienice, 
civilizate. Progresul deci şi din acest punct nu poate fi contestat. Eu însă continuu să revăd Botoşaniul cel plin 
de verdeaţă şi flori. 

Î.: - Am început un dialog cu Dvs., un tiu de onoare al plaiurilor botoşănene. Tot ce mi-aţi spus 
este o revelaţie. Vă mulţumesc şi vă cer permisiunea să continuăm. Pe curând! 

R: - Este cazul ca şi eu să vă mulţumesc călduros pentru că mi-aţi acordat aten�a luării acestui 
interviu şi mi-aţi oferit plăcerea şi prilejul ca, răscolind amintiri scumpe mie, să pot prezenta aspecte estompate 
în ceaţa primului pătrar al secolului XX, din viaţa şi lumea de atunci a Târgului lui Botăş - "strămoşul" cum îi 
spune Iorga, desigur puţin cunoscute de generaţiile atât de înoi te din Botoşaniul ultimului pătrar al acestui secol. 
Şi vă cer iertare dacă poate m-aro lăsat prea mult antrenat în depănarea acestor amintiri pe care mi le-a 

redeşteptat interviul Dvs. Vă voi sta la dispozi�e oricând veţi socoti că este cazul să continuăm dialogul. 

Eugen G. Neculau 
20.XI. I 985 

**"' 

INTERWIEW ACORDE DE EUGENE G. N ECULAU, 
ANCI ENT ET BRA VE HOM M E  DU BOTOŞANI 

(Resume) 

Eugene G. Neculau reponde aux quelques questions relatifs a l 'histoire du Botoşani. 
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